
Tudi novomeška in kranjska podružnica Slomškove zifeze sta likvidirali. — 
Vsi člani so vstopili v UJU. — Zborovali so skupno pri novomeškem in 
kranjskem društvu. — Sreska društva so že pričela z razpravami o osnutku 

novega šolskega zakona. 

Naša društvena zborovanja. 

Vabila 
= Društvo slovenskih učiteljic v 

Liublvani ima svoi redni občni zbor v 
ponedeljek, dne 27. decembra ob ool de
seti uri na dekliški šoli pri Sv. Jakobu. 
Umevni red: Poročilo društvenih funk
cionark. Načrt za ženska ročna dela. 
Volitve. Slučajnosti. 
Poročila: 

4 Kranjsko učiteljsko društvo Je zborovalo 
v torek dne 7. decembra 1926 ob 9. uri v Šmart
nem pri Kranju. Navzoči so bili 73 člani. 

Tov. predsednik pozdravi navzoče, še po
sebej pa vstopivše člane Slomškove zveze, ki je 
pravkar pred pol ure formelno likvidirala v prav 
tem poslopju. Pojasnjuje položaj za skupno delo
vanje. Opozarja na politično delovanje in odobra
va strogo stanovsko organizacijo. Omenja anti
deklaraše in povdarja dejstvo glede nevnešenja 
načela o narodnem in državnem edinstvu. Le s 
stanovsko organizacijo si pridobimo ugled 'pri 
ljudstvu in pri nadrejenih oblastih. Nadalje ome
nja naše udruženje, v katerem so včlanjeni celo 
frančiškani in nune. 

Dopisi. Prečita pismo sreskega prosvetnega 
referenta, s katerim se imenovani opravičuje za
radi svoje današnje odsotnosti. V istem pismu pa 
nam zagotavlja svojo pomoč glede prireditve 
okrajne razstave. V drugem pismu nas prosi, naj 
najdemo kak modus za zbližanje s skupino tova
rišev, ki se je od nas odcepila. 15. XI. je došel 
dopis tov. Šmajdka in Germeka, v katerem nas 
pozivata, da se izrečemo za narodno in državno 
edinstvo. 

Tov. tajnik čita zapisnik seje občnega zbora 
z dne 4. 10. 1926 v Kranju glede skupščinskega 
poročila v Celju, ki se je s par pristavki vzel 
v vednost. 

3. Drž. skupščina. Tov. Malenškova nam je 
podala svoje poročilo o državni skupščini v Beo
gradu, ki je bilo sprejeto z aplavzom. 

4. Okrajna razstava. Tov. Lovše nam je po
dal kaj lepe smernice v svrho prireditve okrajne 
razstave, raznih prireditev in manifestacije pred 
spomenikom kralja Petra I. Osvoboditelja v Kra
nju. Po živahni in vsestranski debati smo sklenili, 
da priredimo okrajno razstavo meseca junija v 
Kranju. i ■ l1*! 

5. Revizija opisov za kranjski šolski okraj 
se izvrši in ves materijal se zbere v svrho iz
daje brošure v ugodnem času. V to svrho imamo 
na razpolago prav lepe slike in tostvarne klišeje. 

6. Šolski zakon je obravnaval tov. predsed
nik. Pri posameznih točkah se je vnela prav ži
vahna in interesantna stvarna debata. Spremembe 
v zakonu se pošljejo na merodajno mesto v svrho 
vpoštevanja. 

Pri slučajnostih se je oglasil k besedi tov. 
Vider, ki se je zahvalil za pozdrav vstopivšim 
članom in se zahvaljuje tudi vsem tistim, ki so 
pripomogli do skupne stanovske organizacije. 

Pevski zbor. Pri 4. točki smo sklenili, da se 
ustanovi okrajni pevski zbor in koncert. Zaradi 
tega prosimo vse tovarišepevce in tovarišice
pevke, da se zglase pismeno pri tov. Lovšetu v 
Podbrezjah najkasneje do Božiča in naj navedejo, 
kateri glas pojejo. Isto naj store godbeniki pri 
tov. Paternostu v Tržiču in naj navedejo, kateri 
instrument igrajo in zmožnosti (L, II vijolina). 

Po dovršenem dnevnem redu smo se sešli 
na prijaznem Gašteju, kjer nam je pripravila go
spa Šmidova, soproga bivšega tov. Ažmana, prav 
okusno in ceno kosilo. Zapeli smo par pesemc, 
nakar smo se bratski poslovili z upanjem, da bo 
rodilo naše delo zaželeni uspeh in odšli smo 
zopet v naša zatišja, črpat novih moči za nadaljno 
delo. Tajnik. 

+ Novomeško okrajno učiteljsko društvo je 
zborovalo v torek 7. t. m. ob pol 10. uri v novo
meški osnovni šoli. Zborovanja so se udeležili tudi 
bivši člani »Slomškove zveze«, ki je isti dan likvi
dirala, dalje g. poverjenik A. Skulj iz Ljubljane 
in tov. A. Mervič, ravnatelj mešč. šole v Ribnici. 
Udeležba je bila kljub izredno slabemu vremenu 
zelo povoljna. 

Preds. Pirnat otvori zborovanje, pozdravi 
navzoče, prav posebno še goste ter preide na 
dnevni red. 

Čitanje zadnjega zapisnika: Tov. tajnik pre
čita zapisnik odborove seje z dne 6. nov. 1926 
tičoče se konstituiranja novega odbora._ 

Podpis »Pristopnih izjav«: Pristopne izjave 
se razdele v podpis vsem navzočim. 

Osnova zakona o narodnim školama: Tov. 
predsednik je zovdaril, kako važno je sodelova
nje učiteljstva na novem učnem načrtu. Po daljši 
debati se je izvolila anketa z nalogo, da pretrese 
projekt zakona o narodnim školama in pošlje iz
Preminjevalne predloge poverjeništvu. V anketo 
so bili izvoljeni sledeči: Claricijeva, Grudnikova, 
Grudnik, Grad, Ivanetič, Menard in Pirnat. 

O šolskih vrtovih: Tov. poverjenik ie v svo
jem mojstrsko zasnovanem referatu očrtal v sploš
nem vse panoge vrtnarstva, opozarjajoč prav po
sebno na napake, ki jih zagreši učiteljstvo, ko si 
napravlja šolske vrtove. Za vseskozi poučljivo in 
praktično podano poročilo je žel tov. Skulj iskre
no zahvalo in priznanje. 

Zgodovina, naša učiteljica: Izredno veliko za
nimanje je vzbudilo predavanje tov. Merviča. 
Predavatelj je v lepih, Izbranih in tehtno prevdar
jenih besedah podal celotni zgodovinski razvoj 
antične kulture. Zagovarjal je nje vrline, bičal nje 
napake ter primerjal, kako malenkostna je današ
nja kultura v primeri s staro antično v vsakem 
oziru. Prisotni so tudi zelo pazno sledili premišlje
no podanim pedagoškim smernicam, ki naj bi vo
dile slednjega vzgojitelja pri podavanju tako važ
nega predmeta. Predavanje je bilo zelo stvarno, 
živahno, polno prispodob, šegavosti in mičnosti. 
članstvo se že v naprej veseli nadaljnjega preda
vanja tov. Merviča, ko bo na prihodnjih zborova
njih razpravljal v tem pravcu srednji in novi vek. 
Ogromen aplavz je oddolžil tov. Merviča za trud, 
ki ga je imel pri razmotrivanju tako lenega pre
davanja.. 

Slučajnosti: Tov. predsednik ponovno ape
lira na navzoče, da naj kar v največjem številu 
pristopajo k »Učit. tiskarni« in »Učit. Samopo

moči«. Pripomnil je nato navzočim, da morajo pri
spevati po 2 Din za natis novega učnega načrta. 
Zelo je priporočal nadalje, naj se učiteljstvo naroči 
na »Kosmos«, ki razpošilja poljudno pisane knjige 
in zvezke, kateri so prav uporabljivi pri pouku. 
Zelo živahna debata se je razvnela pri razmotri
vanju o tečaju za ročna dela. Članstvo sklene, naj 
se napravi vloga na »Prosvetni oddelek« za do
voljenje, da se ta tečaj vrši v Novem mestu za 
vse učiteljstvo novomeškega okraja. Končno je 
tov. blagajničarka zahtevala, da članstvo v naj
krajšem času poravna zaostalo članarino letoš
njega leta, ker sicer ni mogoče polagati točnih 
računov. 

Prihodnje zborovanje bo 8. januarja v No
vem mestu, kar se pravočasno objavi v »U. T.« — 
Ker drugih predlogov ni bilo, zaključi tov. pred
sednik zborovanje ter se zahvali vsem navzočim 
za tako lep obisk. Tajnik. 

+ Zborovanje učiteljskega društva za Mari
bor In bližnjo okolico dne 28. okt. 1926 ob pol 
9. uri na III. deški osnovni šoli v Mariboru. « 

Predsednik tov. Skala otvori zborovanje, 
pozdravi novodošla člana tov. Loparnika in J. 
Samca ter poda besedo tov. g. nadzorniku Toma
žiču, ki govori o novem učnem načrtu. 

Uvodoma omeni, da so se o novem učnem 
načrtu posvetovali itak že šol. upravitelji, da ga je 
pa naprosil predsednik učit. društva, naj razprav
lja o tem tudi na učiteljskem zborovanju. 

1. Razdelitev ur. Novi urnik se deloma uje
ma s starim, predpisuje pa nekaj ur več. Nemščina 
odpade v 3. in 4. šol. letu. Poučuje se šele od 
5. šol. leta dalje, tedensko po 3 ure. ker veljajo 
za višja šol. leta še stari predpisi. Glede urnikov 
še pripomni, naj se ne pišejo preveč detajlirano, 
n. pr. za učni jezik le »Jezikovni pouk« in ne »či
tanje«, »slovnica« itd. 

2. Snov v splošnem. Glavna hiba učnega na
črta je, da je snov preuranjena in da jo je pre
več za štiri šol. leta. Ima pa to vrlino, da upo
števa delovni princip ter celokupni in domorodni 
pouk: vsebuje pa tudi metodična navodila. 

Novi učni načrt naj bo okvirni načrt, ki se 
preizkusi v tekočem šolskem letu. 

Nato govori g. poročevalec o posameznih 
predmetih in daje pojasnila na razna vprašanja. 

Tov. Alt opozarja na učni načrt avstr. repu
blike, ki daje dragocena metodična navodila ter 
meni, da bi bilo dobro, če bi tudi naš načrt vse
boval metodične smernice. 

Pri razgovoru o rokotvornem pouku se oglasi 
k besedi tov. Robnik, strokovnjak v tem pred
metu, ki izjavi, da je rokotvorni pouk po novem 
učnem načrtu neizvedljiv. V kratkih potezah očrta 
na svoj karakteristični, nazorni in šegavi način po
stopek in snov rokotvornega pouka v štirih šol. 
letih. Njegovemu izbornemu poročanju so tovariši 
sledili z največjo pozornostjo in so mu izrekli za
hvalo z burnm odobravanjem. 

Tov. Malenšek poziva tov. Robnika, naj pri
obči svoj govor v »Popotniku«, da bodo imeli ko
rist tudi drugi člani; tov. Rode pa predlaga, naj 
zaprosi učit. društvo tov. Robnika, da priredi te
čaj za rokotvorni pouk. Končno dostavi g. nad
zornik Tomažič, naj si vsak učitelj izdela poizkusni 
učni načrt in naj beleži vanj svoja opazovanja in 
izkušnje. Tov. Hren opozarja na način, kako se 
je ta učni načrt priredil in odredil. Zgodilo se je 
to brez sodelovanja učiteljstva in kar čez noč. 
Domneva se, da je ta načrt le poizkus, kako bi se 
dala učna obveznost skrajšati na štiri učna leta. 

Sklene se protestirati proti ignoriranju uči
teljstva in organizacije pri sestavljanju učnih na
črtov. 

Tov. Grčar stavi predlog, naj se izbere iz
med članov odsek, ki se bo bavil s tem načrtom. 
K predlogu se oglasi več tovarišev. Slednjič se 
sklene, da tvorijo odsek upravitelji vseh šol. 

Po kratkem odmoru se nadaljuje zborovanje. 
Tov. predsednik pozove one. ki ne dobivajo 

redno stanovskih listov, naj oddajo pri njem svoje 
naslove. 

Tov. blagajničarka prosi zamudnike, da po
ravnajo članarino. 

Dopisi. 1. Dopis pov. UJU Ljubljana javlja 
sejo vseh poverjenikov UJU v Zagrebu in objav
lja dnevni red te seje. 2. Dopis glede preureditve 
lista (U. T.) po želji članstva. 3. Dopis glede 
ustanovitve »Djačkega doma« v Beogradu. 

Tov. Grčar poroča o dlskusijskih sestankih 
in se izjavi, da je pripravljen tudi letos nadalje
vati s predavanjem o prijavljenih temah pod po
gojem, da se priglasi vsaj dvajset poslušalcev. 

Tov. Kutin predlaga naj bi se na prihodnjem 
zborovanju razpravljalo o našem gmotnem vpra
šanju. 

Tov. Cvetko stavi sledeči predlog: »Pov. 
UJU Ljubljana naj pravočasno in na merodajnem 
mestu poskrbi, da se šol. upraviteljem in učnim 
osebam vobče v novem šol. zakonu zasigura ne
okrnjena pravica do naturalnega stanovanja. 

Ker je bil dnevni red izčrpan, je zaključil 
predsednik zborovanje. 
Anton Skala, predsednik. S. Rode, tajnik. 

+ Učiteljsko društvo za mesto Ptuj in ptuj
ski šol. okraj je zborovalo 4. decembra v Ptuju 
ob navzočnosti 72 članov. 

Po pozdravu novodošlim članom in čestitki 
tovarišem, ki so prebili usposobljenostni izpit, 
otvori tov. predsednik zborovanje. 

Po prečitanem in odobrenem zapisniku se 
obravnavajo dopisi. 

Proračun. Tov. blagajničarka poda proračun 
za dobo od 1. januarja do 28. junija 1927. Črtati 
so se nameravale nekatere postojanke, a so ostale 
v proračunu radi ugovora nekaterih članov. Pro
račun se je odobril. 

Referat. Tov. Šterk prednaša svoj referat: 
O slaboumnih. To temo si je izbral, ker se sedaj 
ustanavlja v Zagrebu prvi zavod za slaboumne. 
Obravnaval je tov. svojo temo iz medicinskega in 
pedagoškega vidika. Podatke za referat je dobil 
iz medicinskih knjig, od zdravnika strokovnjaka 
ter na licu mesta, prisostvoval je pouku slaboum
nih. Prednašano snov je tov. pojasnjeval z risba
mi, ki jih je sam napravil. Obče priznanje mu je 
bila zahvala. 

Predlogi, slučajnosti. Vsled pritožbe trgov
cev radi uporabe enotnih zvezkov je tov. Zolnir 
pojasnil zadevo na podlagi tozadevnih zakonov 
bivše Avstrije ter predlagal, da se naprosi veli



ki župan, odnosno ministrstvo prosvete. da iz 
da v zadevi potreben odlok. 

Tov. Kunst opozori, da, je došla prva pošiljk 
plastilingline. Dobe jo šole, ki so jo naročile ' 
okraju pa tudi izven njega. 

Predloga: Učiteljsko društvo za mesto Ptu 
in ptujski šolski okraj protestira proti uvedbi de 
narnih nagrad za odlične učence, ker take nagra 
de odvajajo učence od onega plemenitega tekmo 
vanja, kojemu je nagrada notranje zadovoljstvo ii 
so torej iz vzgojnega vidika nepriporočljive. Pred 
log je bil soglasno sprejet. 

Graja se namera poverjeništva, da bi si 
pošiljal slov. poslancem brezplačno »Učiteljsk 
Tovariš« radi njih informacije. Ker se poslanci < 
učiteljskih razmerah lahko informirajo brez stroš
kov poverjeništva, se isto pozove naj se nakan: 
opusti. 

Predlog tov. Šerona, da naj se vrše društve 
na zborovanja vsak drugi mesec, propade. 

Pretres osnutka osnovnošolskega zakon: 
oskrbi pedagoški odsek. 

Za snujoči se pevski zbor pod vodstvom prof 
glasbe g. Pahorja, sta se priglasila šele dva to
variša. 

Prihodnje zborovanje, ki bo občni zbor, se 
vrši meseca januarja. 

V. Kaukler, t. č. tajnik. 
+ Gornjegrajsko učiteljsko društvo je zboro

valo dne 16. oktobra 1926 na Rečici ob skoro pol
noštevilni udeležbi; navzočih je bilo tudi precei 
gostov. 

Pred dnevnim redom je pojasnjeval šolsk: 
nadzornik V. Pulko nov učni načrt in razdelitev 
učnih ur. Navzočim se zdi učni načrt za 4 šolska 
leta preobširen in bati se je mehaniziranja pouka, 
če ostane pri tem zlasti v realijah. Zborovalci so 
si ogledali tudi zbirko mineralij in Novakovo »Ri
sanje«, ki vsebuje mnogo snovi za rokotvorni 
pouk. 

Nato otvori predsednik zborovanje. 
Zapisnik, ki ga je prečrtal tajnik tov. Tratnik, 

se odobri. 
Dopisi. Pristop k Učit. tiskarni je prostovo

ljen. Iz kulturnih društev ne izstopimo, pristopi pa 
društvo k Zvezi kulturnih društev. Obremenitev 
društvene blagajne z raznimi tiskovinami, članom 
ni všeč. Ravnotako tudi ni dobro, da se pričenja 
poslovno leto s 1. julijem. Premestitve in nova 
nameščanja se vrše v poznejših mesecih in na no
vo pristopajoči članj, dobivajo necelotne letnike 
društvenih listov; tudi imenik članov ie mogoče 
urediti šele novembra ali decembra. 

Poročilo o pokrajinski skupščini v Celju sta 
podala delegata Dolinar in Pulko. Ta je tudi po
jasnil, zakaj je v imenu gornjegrajskega učitelj
skega društva zahteval sprejetje izjave o narod
nem in državnem edinstvu v deklaracijo. Člani so 
postopanje obeh delegatov soglasno odobrili. 

Tov. Žemljic in Kogojeva prijavljata izstop iz 
UJU, ne vsled preselitve, ampak iz znanih vzro
kov. 

+ Celjsko učiteljsko društvo je zborovalo 13. 
novembra t. 1. v Celju. Od 144 članov je bilo na
vzočih 120. 

Tov. predsednik prisrčno pozdravlja članstvo 
sosednjega Savinjskega učiteljskega društva, ki se 
udeležuje zborovanja. Omenja idealizem, s kate
rim učiteljstvo doprinaša žrtve za poglobitev iz
obrazbe v prid šoli tudi v tem času, ki nam za 
delo ne daje pravičnega priznanja. 

Dopisi. Dijaškemu domu v Beogradu nakaže 
društvo znesek 50 Din in vrne bloke, ker je nuj
neje, da čimprej zgradimo konvikta v Mariboru in 
Ljubljani. V zadevi s »Sadjarjem« se ie sprejela 
na znanje urednikova izjava. 

Izrazile so se želje, kako naj bo urejevan 
»Učiteljski Tovariš«. 

Nove učne načrte je premotrival tov., nadzor
nik g. Lj. Černej. Naglašal je, da je treba slediti 
smislu načrtov in tekom tekočega šolskega leta 
dognati, v koliko bi bili ti potrebni izpremembe. 
Podajal je praktične nasvete in odgovarjal na 
razna vprašanja. Izrazil je potrebo, da pri sestavi 
definitivnih učnih načrtov, ki naj sledi uveljavlje
nju novega šolskega zakona, sodeluje tudi uči
teljstvo. 

Predavanje tov. strokovnega učitelja g. G. 
Šiliha o »Obrisu Adlerjeve individualne psiholo
gije« je žal odpadlo. 

Sprejela se je resolucija: 
Celjsko učiteljsko društvo smatra, da dose

danje vodstvo Saveza državnih uradnikov v Beo
gradu ne uživa popolnega zaupanja državnega 
uradništva, ker doslej ni znalo s potrebno smo
trenostjo in odločnostjo voditi državnega uradni
štva v borbi za moralne, pravne in gmotne pra
vice. Društvo hoče sklepati o obveznem vstopu v 
O. Z., ko najde v vodstvu Saveza dovolj garancije 
za uspešnejšo obrambo interesov državnega urad
ništva. 

Članarina se s 1. januarjem 1927 zniža za 
redno članstvo na 130 Din, za poročene učiteljice 
na 60 Din in na staroupokojence na 50 Din letno. 
(Razliko pri slednjih nosi društvo). Končno je 
tov. Volavšek stavil konkretne predloge, kako naj 
se v društvu uredi plačevanje članarine, da pla
čujoče članstvo vsled netovarištva posameznikov 
ne bi trpelo škode. — R. 


